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ادامه مذاكرات ايران و1+5 در مسكو

دبير شوراي عالي امنيت ملي پنجشنبه شب پس از انجام سه دور مذاكره با گروه 1+5 در يك نشست خبري در بغداد در

جمع خبرنگاران گفت: در اين گفتوگوها شاهد فضاي خوبي بوديم و دو طرف مسائل خود را به صورت شفاف و صريح

بيان كردند.

در پايان نشست دو روزه بغداد توافق شد
دبير شوراي عالي امنيت ملي پنجشنبه شب پس از انجام سه دور مذاكره با گروه 1+5 در يك نشست خبري در بغداد در جمع

خبرنگاران گفت: در اين گفتوگوها شاهد فضاي خوبي بوديم و دو طرف مسائل خود را به صورت شفاف و صريح بيان كردند.

به گزارش ايسنا سعيد جليلي در ابتداي سخنان خود با تشكر از دولت و ملت عراق به خاطر ميزباني اين اجلاس گفت: بسيار
خوشحاليم كه امروز عراق بعد از سقوط ديكتاتوري صدام و خروج نيروهاي بيگانه در سايه وحدت و انسجام ملي كه دارد، در روند
سياسي دموكراتيك خود از جمله درباره تامين امنيت داخلي خود آنگونه موفق بوده كه اكنون داراي جايگاه ارزشمند در منطقه و
بينالملل است و بدون شك برگزاري اين گونه اجلاسها در عراق بيانگر اهميت آن است كه ميتواند در صحنههاي بينالمللي ايفاگر

نقشهاي مهمي باشد و ما عميقاً براي دولت و ملت عراق آرزوي موفقيتهاي بيشتر داريم.

وي در ادامه به مذاكرات صورت گرفته بين ايران و گروه 1+5 اشاره و تصريح كرد: اين گفتوگوها فشرده و طولاني بود ولي ناتمام
ماند. هر دو طرف در اين گفتوگوها داراي ديدگاهها و پيشنهادهايي بودند.

جليلي با بيان اين كه در اين گفتوگوها شاهد فضاي خوبي بوديم و دو طرف گفتوگو مسائل خود را به صورت شفاف و صريح بيان
كردند، افزود: نتيجه اين گفتوگوها اين بود كه دو طرف با ديدگاههاي هم بهتر و بيشتر آشنا شدند.

دبير شوراي عالي امنيت ملي ايران با اشاره به ارائه بسته پيشنهادي از سوي ايران در سه سال پيش گفت: ما در بسته پيشنهادي خود
در سه سال پيش بيان كرده بوديم كه با استفاده از مفهوم مردمسالاري و احترام به حقوق ملتها و آراي آنها ميتوان براي بسياري از
موضوعات منطقهاي، گفتوگو كرد و پيشنهادي ارائه داد و يكي از اين پيشنهادها در مورد بحرين و احترام به حقوق مردم آنها و
اهميت دموكراسي در اين ارتباط و برخورداري همه مردم از حق راي بود. آنها هم در زمينه غيرهستهاي دو پيشنهاد را داشتند، از جمله
مقابله با دزدان دريايي و امنيت آبهاي دريايي و ديگري، مبارزه با مواد مخدر بود كه جمهوري اسلامي ايران در ارتباط با هر دو

موضوع پيشنهادهاي خود را ارائه داد.

دبير شوراي عالي امنيت ملي ايران اظهار داشت: در مورد محور هستهاي هم همانطور كه گفتم بحثهاي طولاني و جدي و اساسي
بين دو طرف انجام شد و ما در موضوع همكاري براي برنامه هستهاي ايران پيشنهادهاي جدي داشتيم و آنچه كه اهميت دارد توجه
به حقوق ملتها از جمله حقوق ملت ايران است. ما معتقديم كه دستيابي به انرژي صلحآميز هستهاي حق تمام اعضاي انپيتي

است و شعار ما &#171;انرژي صلحآميز هستهاي براي همه، سلاح هستهاي براي هيچكس» است.

وي ادامه داد: يكي از مباحث مهم در استفاده از انرژي صلحآميز هستهاي و دستيابي به اين انرژي، داشتن چرخه سوخت و غنيسازي
است و تأكيد داريم كه اين حق مسلم ماست و ما طبق انپيتي حق داشتن انرژي صلحآميز و حق غنيسازي اورانيوم را دارا هستيم و

بر همين مبنا هرگونه همكاري و بحث در زمينه همكاريهاي هستهاي را قابل قبول ميدانيم.

وي با اشاره به اين كه كمتر از يك ماه ديگر در مسكو اجلاس ديگري را خواهيم داشت، افزود: قرار است كارشناسان در مورد مسائل
مورد نظر گفتوگو و زمينه را براي نشست مسكو آماده كنند.

دبير شوراي عالي امنيت ملي با اشاره به مساله غنيسازي اورانيوم خاطر نشان كرد: غنيسازي اورانيوم جزو حقوق مسلم اعضاي
انپيتي است و ايران بر حق خود براي استفاده صلحآميز به ويژه غنيسازي اورانيوم تاكيد دارد.

او تأكيد كرد: در همه گفتوگوها، دو طرف مذاكره هم تأكيد داشتند كه استفاده صلحآميز از انرژي هستهاي حق ايران است و قابل
انكار نيست و ما گفتهايم كه در اين چارچوب ميتوانيم گفتوگوها را ادامه دهيم.

جليلي در پاسخ به اين سؤال كه با توجه به اينكه دور بعدي مذاكرات ايران و 1+5 در مسكو و در روزهاي 29 و 30 خرداد خواهد بود
و آيا احتمال ميدهيد و اين انتظار وجود ندارد كه تحريمهاي يكجانبه برخي از كشورهاي عضو اين گروه برداشته شود گفت: توصيه
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ميكنيم براي اينكه گفتوگوها موفق رو به جلو باشد، به راهبرد گفتوگو و همكاري عمل شود.

او در ادامه با بيان اينكه در اين گفتوگوها چند بحث اساسي داشتيم، خاطرنشان كرد: مباحثي كه مطرح كرديم، فقط مربوط به
فعاليتهاي هستهاي ايران نيست. ما در ارتباط با بحث خلع سلاح و محكوم كردن سلاحهاي كشتار جمعي تأكيد كرديم.

خود آنها هم در اين گفتگوها بيان كردند كه فتواي مقام معظم رهبري در مورد حرمت سلاحهاي كشتارجمعي يك ظرفيت بزرگ را
براي خلع سلاح ايجاد ميكند كه فقط محدود به ايران نيست، بلكه يك نظريه ديني است و ميتوان از آن به عنوان يك فرصت در

بحث خلع سلاح استفاده شود.

دبير شوراي عالي امنيت ملي ايران در ادامه اين گفتوگو با بيان اينكه طرف مقابل بسته پيشنهادي ارائه نداد و وقتي كه اين موضوع
هم مطرح شد مورد تعجب قرار گرفت، گفت: موضوع اساسي اين است كه هرگونه همكاري در اين زمينهها مبتني بر اين است كه ما

قائل به حق غنيسازي اورانيوم در مورد اعضاي انپيتي باشيم.

اشتون: گفتوگوها گام به گام خواهد بود

رئيس هيات مذاکره کنندگان 1+5 هم گفت: طرف 1+5 محكم، روشن و متحد در پيگيري يك راه حل اساسي سريع درباره نگرانيهاي
جامعه بينالمللي است كه برنامه هستهاي ايران كاملاً صلحآميز باشد و براساس انپيتي و قطعنامه شوراي امنيت و قطعنامه شوراي

حكام مورد بررسي قرار گيرد.

&171#;كاترين اشتون» در بيانيه خود در پايان دو روز مذاكره با ايران در بغداد افزود: انتظار داريم ايران اقدامات عملي و قطعي براي
اينكه نگرانيهاي جامعه بينالملل را لحاظ كند، به شكل فوري انجام دهد تا اعتمادسازي ايجاد شود و ايران به تعهدات بينالمللياش

عمل كند.

اشتون با اشاره به مذاكرات دو روزهاش با ايران تصريح كرد: ما (3+3) با همتايان ايراني خود گفتوگو كرديم و گفتگوهاي فشرده و با
جزييات زياد بود و در راستاي توافقها در استانبول پيشنهادهاي روشني را در مورد موضوع هستهاي ايران و بهويژه تمام جوانب

غنيسازي 20 درصد مطرح كرديم.

ما همچنان ايدههايي را روي ميز گذاشتيم و درباره اقدامات دوطرفه به اقدامات متقابل كه آمادگي داريم انجام دهيم، گفتوگو كرديم.

نماينده 1+5 در مذاكرات با ايران ادامه داد: ايران آمادگي خود را براي اينكه موضوع غنيسازي 20 درصد را بررسي كند اعلام كرد و در
يك طرح پنج مادهاي كه شامل به رسميت شناختن حق غنيسازي براي ايران از سوي ماست، تأكيد كرد.

او ادامه داد: پس از برگزاري مذاكرات عميق با طرف ايراني خيلي روشن مشخص است كه هر دو طرف خواستار پيشرفت در مذاكرات
هستند و زمينههاي مشترك براي همكاري وجود دارد. در عين حال اختلافات گسترده پابرجاست.

اشتون اظهار كرد: ما موافقيم كه نياز براي گفتگوهاي بيشتر براي اينكه زمينههاي مشترك در بينمان بيشتر ايجاد شود وجود دارد.
ما به پايتختهاي خود بازميگرديم كه مشورت كنيم و ارتباطات گسترده را با همتايان ايراني خود براي آماده كردن يك ديدار بيشتر

در مسكو كه 17 ژوئن به آنجا وارد ميشويم و مذاكرات به طور رسمي 18 و 19 ژوئن برگزار خواهد شد، حفظ ميكنيم.

رئيس سياست خارجي اتحاديه اروپا افزود: گفتگوها بر اساس ديدگاه گام به گام و نگاه دوجانبه خواهد بود. ما مصمم هستيم كه اين
مشكل را حل كنيم. اين مشكل را در آينده نزديك از طريق مذاكرات حل كنيم و به گفتگوهاي خود ادامه ميدهيم.

رئيس سياست خارجي اتحاديه اروپا در پاسخ به سؤال ديگري مبني بر اينكه واكنش ايران به پيشنهادات شما چه بود بيان كرد: ما
پيشنهادهاي واضحي را مطرح كرديم و درباره غنيسازي 20 درصد صحبت كرديم، اما از من انتظار نداشته باشيد كه اينجا وارد

جزييات شوم. همچنين در اين مذاكرات مسائل ديگري مطرح شد و من فكر ميكنم براي ادامه كار وجوه مشترك خوبي داريم.

تامين نيازهاي هستهاي ايران

يك عضو مذاكرهكننده هيات ايراني هم تأكيد كرد: نبايد اقداماتي به طور موازي از سوي 1+5 خلاف رويكرد همكاري انجام شود.
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علي باقري، معاون دبير شوراي عالي امنيت ملي با اشاره به پيشنهادهاي دو طرف اظهار داشت: دو طرف چند پيشنهاد در اين مذاكرات
مطرح كردند و بحثها در اين دو روز صورت گرفت، اما نهايي نشدند و قرار شد در جلسه معاونان كه با حضور كارشناسان برگزار

ميشود، موضوعات بررسي و چارچوبي براي بحث در مسكو آماده شود.

او گفت: موضوعات مورد نظر دو طرف در مذاكرات بغداد به بحثهاي حساس و جدي نزديك شده است.

معاون جليلي ادامه داد: نيازهاي هستهاي ايران و تامين واقعي آنها مورد بحث است و قرار شد درباره جزئيات اين موضوع در
نشست مسكو بحث شود.

گفتههاي سخنگوي اشتون

سخنگوي &#171;كاترين اشتون» مسئول سياست خارجي اتحاديه اروپا هم گفت: روند گفتوگوها با ايران عادي است و در اين
راستا بسته پيشنهادي تهران مورد بررسي قرار ميگيرد.

به گزارش ايرنا &#171;مايكل من» در گفتوگو با رسانهها در مورد مذاكرات بغداد گفت: گفتوگو در زمينه غنيسازي 20درصدي
براي اولين بار اتفاق افتاده است.

تأكيد مجدد كلينتون بر رويكرد &#171;گفتوگو ـ فشار»

كلينتون گفت: همانطور كه در مسير گفتوگوها حركت ميكنيم، همچنان فشارها را به عنوان جزئي از رويكرد دوبخشي خود ادامه
خواهيم داد.

به گزارش فارس به نقل از رويترز، وزير امور خارجه آمريكا مدعي شد كه كشورش در تلاش است تا در عين حفظ فشار بر ايران، در
مذاكرات ژوئن، اختلافات هستهاي خود با ايران را كاهش دهد.

كلينتون ادعا كرد كه ايران دو مسير در پيش رو داد كه بايد يكي را انتخاب كند. توجه به وظايف بينالمللي و اطمينانبخشي نسبت به
مقاصدش يا عمل نكردن به اين امر.

واكنش وزيران خارجه انگليس و فرانسه به مذاكرات بغداد

وزير امور خارجه انگليس هم پس از پايان نشست بغداد اعلام كرد: شش كشور آمادهاند تا گامهاي ملموسي براي اعتمادسازي بردارند.

به گزارش فارس به نقل از خبرگزاري پرساسوسيشن، &#171;ويليام هيگ» در بيانيهاي كه توسط وزارت خارجه انگليس در واكنش به
مذاكرات دو روزه ايران و 1+5 در بغداد منتشر شد، گفت: روشن است كه اختلافات قابل توجهي ميان دو طرف باقيمانده است.

وي در ادامه گفت: گفتوگوهاي ميان ايران و قدرتهاي جهان در بغداد با پيشرفت محدودي خاتمه يافت. در حالي كه بحث جدي
درباره ماهيت برنامه هستهاي ايران از جمله نگرانيهاي كليدي درباره غنيسازي 20درصد وجود دارد، اما اختلافات قابل توجهي باقي

مانده است.

وزير امور خارجه فرانسه هم خواستار برداشتن گامهاي عملي توسط تهران براي حل ديپلماتيك برنامه هستهاي شد.

به گزارش فارس، &#171;لوران فابيوس» تعهد به قطعنامههاي شوراي امنيت و آژانس بينالمللي توسط ايران را خواستار شد و
تصريح كرد كه مسير گفتوگو و فشار درباره برنامه هستهاي جمهوري اسلامي همچنان ادامه خواهد داشت تا به حل ديپلماتيك براي

اين بحران دست يابيم.

ساير تحولات

*&171#;بانكيمون» دبيركل سازمان ملل بار ديگر اعلام كرد: مذاكره يگانه راه ممكن براي حل اختلاف ميان گروه 1+5 با تهران
است.به گزارش ايرنا، &#171;مارتين نسيركي» سخنگوي سازمان ملل در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سؤالي در مورد مذاكرات

بغداد، خاطرنشان كرد: دبيركل اميدوار است كه طرفين به توافقي نهايي براي حل اختلافنظرها برسند.
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* وزير امور خارجه آلمان، گفت: آمادگي داريم در زمينه استفاده از انرژي هستهاي كمكهاي فني مورد نياز را در اختيار ايران قرار دهيم.

به گزارش ايرنا، &#171;گيدو وستروله» در مصاحبه با روزنامه لايپزيگر فولكس سايتونگ گفت: ايران حق آن را دارد كه از انرژي
صلحآميز هستهاي استفاده كند و ما آمادهايم تا اين كشور را از نظر فني در اين حوزه از انرژي مورد حمايت قرار دهيم.

وزير امور خارجه آلمان، افزود كه كشورش با تمام قدرت بر سر دستيابي به يك راه حل سياسي و ديپلماتيك براي حل مناقشه هستهاي
غرب با ايران آماده است.

وستروله در عين حال از مقامات ايران خواست كه با همكاري با آژانس بينالمللي انرژي هستهاي به صورت شفاف و صريح به ابهامات
و سؤالات موجود درباره برنامه هستهاي خود پاسخ دهند.

* &171#;سرگئي ريابكوف» معاون وزير امور خارجه روسيه و نماينده اين كشور در مذاكرات گروه 1+5 با ايران در بغداد گفت: ما با
هرگونه رويكرد تحريمي آمريكا عليه ايران مخالفيم و هيچكس حق ايران براي غنيسازي اورانيوم را نفي نميكند.

به گزارش ايرنا، اين مقام وزارت امور خارجه روسيه در گفتوگويي تصريح كرد: سياست تحريم و فشار كارساز نيست و بايد موضوع
هستهاي ايران از طريق مذاكره حل و فصل شود. يك عضو هيأت مذاكرهكننده ايران در بغداد خبر خبرگزاري فرانسه مبني بر ديدار
سعيد جليلي با نماينده آمريكا را تكذيب كرد. وي كه خواست نامش فاش نشود به ايرنا گفت: دبير شوراي عالي امنيت ايران و نماينده

آمريكا هيچگونه ديدار و گفتوگويي نداشتهاند.

دبير شوراي عالي امنيت ملي جمهوري اسلامي ايران ديروز با حضرت آيتالله العظمي سيستاني مرجع عاليقدر تقليد در نجف اشرف
ديدار و گفتوگو كرد. به گزارش ايرنا اين ديدار پس از اين كه سعيد جليلي حرم اميرالمومنين امام علي(ع) در نجف اشرف را زيارت

كرد، صورت گرفت.
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